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گروه اقتصادی - سخنگوی صنعت آب با بیان اینکه پروژه انتقال آب از دریای خزر در دستور کار نیست، گفت: ۴.۲ 
میلیارد متر مکعب آب شیرین از دریای عمان وارد پهنه سرزمینی خواهد شد.فیروز قاسم زاده، درباره آخرین وضعیت انتقال 
آب از خزر اظهار داشت: فعلا این پروژه انتقال خزر فعلا در دستور کار نیست و منتفی شده است. وی درباره انتقال آب از 
دریای عمان گفت: در خطوط انتقال آب از دریای عمان و شیرین سازی طرح های مختلفی در حال اجرا و در دست مطالعه 
است. در حال حاضر ۵ خط به طور ویژه دنبال می شود که ۳ خط در سال گذشته کلنگ زنی شد و ۲ طرح به بهره برداری رسید.

اکنون خط یزد کلنگ زنی شده، خط اصفهان و خط کریدور شرق نیز در حال اجرا و از طریق سرمایه گذار دنبال می شوند. بنا 
داریم تا انتهای دولت دستاورد خوبی را در حوزه انتقال و شیرین سازی آب دریا داشته باشیم و اعتقاد ما این است که این آب 
می تواند به نفع کشور باشد زیرا هر میزان آب که شیرین سازی شده و برای مصرف هدایت شود به نفع کشور است.قاسم زاده 
بیان داشت: مطالعه ما در اولین خروجی این است که ۴.۲ میلیارد متر مکعب آب شیرین از دریای عمان داخل پهنه سرزمینی 

استفاده شود، البته این میزان حدود یک سوم از مقدار آبی است که از دریا برداشت می کنیم.

گروه اقتصادی - برخی مشترکان از درج مبلغی در قبض آب خود تحت عنوان »جوانی جمعیت« خبر دادند که این 
موضوع فقط برای مشترکان پرمصرف اعمال شده و براساس قانون حمایت از خانواده و جوانی جمعیت است.

اخیراً در فضای مجازی مطلبی در حال انتشار است که در آن عنوان شده در قبض آب مشترکان مبلغی با عنوان جوانی 
جمعیت اخذ می شــود که برخی این مبلغ را چهار هزار تومان عنوان کردند.پیگیری ها از شــرکت مهندسی آب و فاضلاب 
کشــور نشــان می دهد، مبلغ و ردیف آن فقط در قبض مشترکان پر مصرف اعمال و درج شده و برای سایر مشترکان چنین 
موضوعی صحت ندارد.بر اســاس پیگیری ها در ماده ۷۲ قانون جوانی جمعیت آمده که دولت مکلف اســت جهت اجرای 
احکام این قانون بودجه لازم را در قوانین بودجه ســنواتی و در ردیف های مشــخص از محل درآمدهای ذیل برحسب نیاز 
تأمین و اختصاص دهد.در بند »ر« تبصره یک ماده ۷۲ قانون جوانی جمعیت افزوده: ۱۰۰ درصد درآمد حاصل از افزایش 
هزار ریال )۱۰۰ تومانی( به ازای هر متر مکعب فروش آب شرب شهری مشترکان پرمصرف آب از طریق شرکت های آبفای 
شهری و به حساب خزانه واریز شود.قانون حمایت از خانواده و جوانی جمعیت در سال ۱۴۰۰ از سوی مجلس به دولت 
ابلاغ شــد تا برای ســال ۱۴۰۱ اجرایی شــود که مبلغ ۱۰۰ تومان به ازای هر متر مکعب آب از مشترکانی که بالای الگوهای 
تعیین شده مصرف دارند، بر اساس این قانون اخذ خواهد شد و هم کنون در قبض آب مشترکان پرمصرف درج شده است.

سخنگوی صنعت آب  :

۴.۲ میلیارد متر مکعب آب شیرین از دریای عمان وارد کشور می شود

ماجرای درج مبلغ با عنوان جوانی جمعیت در قبض آب چیست؟

اقتصادی

گروه اقتصادی -دولت هرساله 
مصوبه ای برای افزایش سقف اجاره 
بها دارد اما هنگام اجرا که می رســد 
به گفته املاکی های سطح شهر هیچ 
تضمینی برای اجرایی شدن آن وجود 

ندارد.
دولت هــا بــه تبعیــت هــم 
سیاست های کنترل اجاره بها را تکرار 
می کننــد و یکی از این سیاســت ها 
تعیین ســقف اجاره بها که هر ساله 
بیــن ۲۰ تا ۲۵ در اعلام می شــود اما 
اجرایی نمی شــود. کارشناســان بر 
این معتقد هســتند که تعیین سقف 
اجــاره بها می تواند در این شــرایط 
 اقتصــادی در کوتاه مــدت جوابگو 

باشد.
دولــت در کنــار تعیین مالیات 
خانه های خالی کــه برای ورود این 
خانه ها به بازار اجاره بها و کنترل این 
بازار ســقف قرارداد اجاره بها را نیز 
برای به تعادل رســیدن بازار مسکن 

در نظر گرفته است.
بــا افزایش سرســام آور نرخ 
اجــاره بها در چند مــاه اخیر، دولت 
طرحی تصویب کرد که بر اساس آن، 
صاحبان خانه در تهران اجازه ندارند 
که برای تمدیــد قراردادهای خود، 

بیشــتر از ۲۵ درصــد روی اجاره ها 
اضافه کنند اما ایــن رقم برای دیگر 
شهرستان ها ۲۰ درصد است. اما این 
طرح در مســیر اجرا، تغییراتی کرد تا 
راه های دور زدن آن به صفر برســد. 
یکی از ایــن تغییرات این بود که در 
صورتی که مالک بخواهد ملک خود 
را به فروش برساند، باید ضمن ثبت 
معامله در ســامانه، کد رهگیری نیز 

دریافت کند.

مصوبات بدون اجرایی
هادی حق شــناس، کارشناس 
اقتصــادی در خصــوص مصوبــه 
اجــاره بها گفت: طبیعتاً دســتورات 
و مصوبــات اعــلام شــده اجرایی 
نمی شــود مانند قیمت گذاری مرغ 
که وقتی تعیین می شــود در میادین 
آن قیمــت را خیلی کم می توان دید 
 مصوبه اجاره بها نیز اجرایی نخواهد 

شد.

وی در ادامه افــزود: در بخش 
مسکن به دلیل گرانی مصالح و تورم 
موجود هیچگاه اجاره بها کم نخواهد 
بود و دولت نیز نتوانســت تا عرضه 
مســکن را با تقاضــا همخوانی دهد 
بنابراین این مصوبه اجرایی نخواهد 

شد.
این کارشناس اقتصادی نیز در 
ادامه افزود: این مصوبات فقط جنبه 
سیاســی دارد و اینکــه دولت اعلام 

کرده باشد که به فکر مستأجران است 
در غیــر این صــورت تأثیر چندانی 

نخواهد داشت.
وی در پایــان بیان کرد: در یک 
صــورت می توان توقع داشــت که 
اجــاره بها کاهش پیدا کند آن هم این 
اســت که وعده ساخت یک میلیون 
واحد مسکونی در سال اجرایی شود 
چرا که با به تعادل رســیدن عرضه و 
تقاضا این بازار روند کاهشــی پیدا 
خواهد کرد با توجه به اینکه رشــد 
نقدینگی در کشور از رشد اقتصادی 
بیشــتر بوده اســت و این که اجاره 
بها طبق قانون نباشــد امری طبیعی 

می باشد.
آمارها نشــان می دهــد که در 
بهار، تابستان و پاییز سال ۱۴۰۱ فقط 
حــدود ۵۰ درصد از وعده دولت در 
ساخت مســکن اجرایی شده است 
در صورتی که برای ساعت ۱ میلیون 
واحد مســکونی باید حداقل در هر 
فصل ۲۵۰ واحد ســاخته می شد اما 
با توجه به امارهای داده شــده فقط 
حــدود ۳۰۰ هزار واحد مســکونی 
ساخته شده اســت و این عرضه کم 
باعث شــده تا بازار مسکن به تعادل 

نرسد.

گروه اقتصادی - داستان قیمت 
بلیت هواپیما به سال جدید هم موکول 
شــده و حالا شــرکت ها چشم انتظار 
تصمیم ســتاد تنظیم بازار هستند، آن 
هم در حالی که افزایش ۱۰۰ درصدی 
قیمت بلیت را پیشنهاد دادند، هرچند 
ســازمان هواپیمایی کشوری گفت که 
این پیشــنهاد را تعدیل کرده، اما هنوز 
نــه زمان و نه نرخ افزایش قیمت بلیت 
مشخص نیست. انجمن شرکت های 
هواپیمایی درباره هزینه  شــرکت های 
هواپیمایی معتقد است از ابتدای سال 
گذشته تعرفه گمرکی قطعات و موتور 
هواپیمــا از ۴۲۰۰ تومــان به نرخ ارز 
حدود ۲۴ هزار تومان افزایش یافت که 
به علاوه افزایش تورم جهانی و قطعات 
حمل و نقــل و با توجه به اینکه بیش 
از ۶۰ درصد هزینه های صنعت هوایی 
ارزی است، صنعت هوایی به اصلاح 
قیمت نیاز دارد. با وجود این خدائیان، 
رئیس ســازمان بازرســی کل کشور 
چندی پیش درباره قیمت بلیت هواپیما 
اظهار کرد: علی رغم اینکه شرکت های 
هواپیمایی از سوخت یارانه ای و برای 
تامین قطعات از ارز ترجیحی استفاده 
می کنند، لیکن بسیاری از شرکت ها از 
قیمت کم و دســتوری بلیت هواپیما 
گلایه مند هستند. از طرف دیگر ۴۰ الی 
۵۰ شرکت خصوصی وجود دارد که با 
یک الی دو هواپیما وارد چرخه صنعت 
هوایی شده اند و بسیاری هم در نوبت 
ورود هستند. حال سوال اینجاست که 
اگر صنعت هوایی زیان ده اســت، چرا 
تا ایــن اندازه متقاضــی دارد؟اگرچه 
نمی تــوان منکر عوامــل اقتصادی از 
جمله افزایش تورم و نرخ دلار شد، اما 
زیان ده بودن شرکت های هواپیمایی و 
در عیــن حال ادامه فعالیت آنها در نوع 

خود جالب توجه است.
در شرایط فعلی شرکت های 

هواپیمایی همه زیان ده هستند
در این راســتا مقصود اســعدی 
ســامانی -دبیر انجمن شــرکت های 
هواپیمایی- در پاســخ بــه اینکه آیا 
ایرلاین ها واقعا زیان ده هستند، گفت: 
در شرایط فعلی شرکت های هواپیمایی 
همه زیان ده هستند و قبلا هم بارها گفته 
شده است؛ اما از طرفی به دلیل تعهدات 
موجود، هر کسی که وارد این صنعت 
می شــود هم نمی تواند به راحتی از آن 
خارج شود.وی ادامه داد: تمایل ورود 
بــه این صنعت زیاد اســت اما به دلیل 
سرمایه گذاری سنگینی که این صنعت 
نیاز دارد و مقررات سخت گیرانه ای که 
وجود دارد، عملا بسیاری از متقاضیانی 
که قصد داشتند وارد این صنعت شوند 
نتوانســتند و در ابتــدای راه متوقف 
شدند. کما اینکه موافقت های اصولی 
زیــادی برای تاســیس ایرلاین صادر 
شــده؛ اما هیچ کــدام منجر به صدور 
یا مجوز فعالیت پروازی نشــده است.
دبیر انجمن شرکت های هواپیمایی در 
پاســخ به اینکه چرا بــا وجود زیان ده 

بودن، شــرکت ها باز هــم برای ورود 
به این صنعت درخواســت می دهند، 
اظهار کــرد: برخی می خواهند در این 
عرصه از صنعت هم ســرمایه گذاری 
کنند. بالاخره حضور هر شــخص در 
صنعت محدودیت ندارد و اگر کسی 
احســاس می کند توانمندی دارد، باید 
وارد صنعت شود. اما به دلیل مشکلات 
ناشی از تحریم و سرمایه گذاری های 
ارزی کــه ایــن صنعت نیــاز دارد و 
مقرراتی کــه برای گرفتــن فعالیت 
حاکم اســت، بســیازی از کسانی که 
درخواست داشــتند وارد این صنعت 
شوند، نتوانســتند و مجوز فعالیتشان 

باطل شده است.
مخالف افزایش قیمت بلیت 

هواپیما هستیم
عضو کمیسیون عمران در همین 
راســتا اظهار داشــت: در کشورمان 
از بیــش از ۶۰ فــرودگاه، کمتر از ۴۰ 
فرودگاه عملیاتی اســت و کمتر از ۲۰ 
فرودگاه به طوری جدی فعال هستند و 

تنها یک فرودگاه اقتصادی است.
مجتبی یوسفی درباره درخواست 
شرکت های هواپیمایی برای افزایش 
۱۰۰ درصــدی بلیــت هواپیما اظهار 
داشت: افزایش هزینه های سبد خانوار 
مردم با مشــکلات مواجه کرده  است. 
در این میان باید حواســمان به عده ای 
که می گویند صنعت هوانوردی صنعتی 
نیســت که مردم از آن استفاده کنند و 
این صنعت مختص افراد متمول است، 
باشــد و این اظهــارات و ادعا خطای 
محاسباتی است که جدیدا حتی برخی  
از مدیران، آن را مطرح می کنند و دچار 
این خطا شــده اند.وی گفت: بسیاری 
از مردم از اقشــار پاییــن برای درمان 
و عده ای هم بــرای انجام امور اداری 
مجبور به اســتفاده از هواپیما هستند. 
نمی توان برای رســاندن یک بیمار به 
مقاصد، مســافت را چندین ساعت از 

طریق حمل و نقل جاده ای طی کرد.
عضو کمیســیون عمران مجلس 
تاکید کرد: هر چند به دلیل مشــکلات 
اقتصادی، بســیاری از مردم در تامین 
معیشت خود مانده اند اما مسافرت رفتن 
همین مردم بــرای بخش هایی ایجاد 
اشــتغال کرده و افزایش قیمت بلیت 
هواپیما اشتغال صنعت گردشگری و 
هتلــداری را تهدید می کند و به همین 
دلیل در برخی از  کشورهای دنیا شاهد 
آن هستیم که صنعت هوایی با هزینه سر 
به سر مسافر را جا به جا می کند. وقتی 
صنعت هتلداری و گردشگری دچار 
مشــکل شود، اشتغال این حوزه هم به 

تبع آن دچار مشکل می شود.   
یوسفی ادامه داد: سرمایه گذاری 
که قصــد فعالیت اقتصــادی در یک 
منطقه را دارد که قطعا در اشــتغالزایی 
در آن منطقــه اثرگذار اســت؛ اولین 
نکته ای که به آن توجه دارد، دسترسی 
سریع و آسان به آن منطقه است. کدام 
ســرمایه گذاری ۲۰ ســاعت مسافت 

جــاده ای و ریلی را طــی می کند تا به 
مقصد مورد نظر برای سرمایه گذاری 
برسد.عضو کمیســیون عمران افزود: 
افزایش قیمت ها از جمله قیمت بلیت 
هواپیما باعث می شــود در این شرایط 
که تورم سبد خانوار را کوچک کرده، 
مشکلاتی برای مردم به وجود بیاید و 
اشتغال و درآمد مردم را در حوزه های 
گردشگری و هتلداری تحت تاثیر قرار 
می دهد.وی گفــت: مخالف افزایش 
قیمت بلیت هواپیما هســتیم و به این 
موضوع در کمیسیون عمران هم تاکید 

داشــته ایم و بازار برای بیشــتر از این 
قیمت ها در بلیت هواپیما کشش ندارد.
عضو کمیســیون عمران مجلس 
اظهار داشــت: اما باید توجه داشــته 
باشــیم که صنعت هوانــوردی در ۴۰ 
سال گذشته تحریم بوده و با وجود این 
مشکلات، مختصصان و صاحبنظران 
این صنعت با چنگ و دندان نتوانسته اند 
این صنعت را حفظ کنند و با دســت 
خالــی به جنــگ تحریم های صنعت 
هوانوردی می  روند. در این شــرایط 
دولت هم بایــد تعهدات خود در این 
صنعــت از جمله تامیــن ارز صنعت 

هوانــوردی را انجام دهد.یوســفی با 
اشاره به مشکلات صنعت هوانوردی 
ادامه داد: شــرکت های هواپیمایی در 
دوره ای ارز ترجیحی دریافت می کردند 
که بعد از قطع ارز ترجیحی، مشــمول 
دریافت ارز نیمایی شدند و دی ماه سال 
گذشته معاون رییس جمهوری دستور 
داد که ارز نیمایی برای شــرکت های 
هواپیمایی تامین شــود که به مبادله ای 
تبدیل شد اما امروز شرکت ها ارز مورد 
نیاز خود را بالای ۵۰ هزار تومان از بازار 
آزاد تهیه می کنند در حالی که بخشی از 

هزینه های شرکت ها ارزی است.  
وی افزود: همانطور که گفتم ما با 
افزایــش قیمت مخالفیم اما باید توجه 
کنیم که در کشــور ترکیه بســیاری از 
هزینه شرکت های هواپیمایی از بخش 
مسافری تامین نمی شود بلکه از بخش 
کارگو و حمل و نقل ترکیبی است. از 
ســوی دیگر ایرلاین ها وارد صنعت 
هتل داری و گردشــگری شده اند و از 
آن محــل هم کســب درآمد می کنند. 
ما در کشــورمان این شــرایط را برای 
ایرلاین ها ایجاد نکردیم و ارز مورد نیاز 
این شرکت ها را تامین نمی کنیم، در این 

شرایط تمام هزینه های شرکت ها از بعُد 
مسافری باید تامین شود. یوسفی تاکید 
کرد: اگر از ایرلاین ها حمایت نشود این 
شرکت ها با اینکه در شرایط تحریمی 
سر پا ایســتاده اند، زمین می خورند و 
به طور قطع تحریم داخلی بیشــتر از 
تحریم خارجــی تاثیرگذار تاثیرگذار 
خواهد بود.عضو کمیســیون عمران 
مجلس با اشاره به غیر اقتصادی بودن 
فرودگاه ها گفت: بخشی از پروازهایی 
که در کشــور انجام می شود تکلیفی 
اســت. از ســوی دیگر در کشورمان 

از بیــش از ۶۰ فــرودگاه، کمتر از ۴۰ 
فرودگاه عملیاتی اســت و کمتر از ۲۰ 
فرودگاه به طوری جدی فعال هستند و 

تنها یک فرودگاه اقتصادی است. 
وی درباره از دست رفتن اهداف 
صنعت هوانوردی کشــور در منطقه 
اظهار داشــت: یک زمانــی قرار بود 
در حمــل و نقل هاب منطقه باشــیم 
اما امروز جنوب کشــورهای حاشیه 
خلیج فارس و در شمال کشور، ترکیه 
نقش کشــورمان را گرفته است از این 
رو باید سیاســت ها تجدید نظر داشته 
باشــیم و با حمایت ارزی از ایرلاین ها 

و ورود آن هــا به حمل و نقل ترکیبی و 
گردشــگری و از سوی دیگر با کنترل 
قیمت برای مردم، این صنعت را رونق 
دهیم و ما مجلس این آمادگی را دارد که 
در برنامه هفتم توسعه به این بخش ها 

بپردازد.
اما مشــکلات تهیــه بلیت 

هواپیما همچنان ادامه دارد!
در حالی که ســازمان هواپیمایی 
همواره اعلام می کند بلیت هواپیما به 
دلیل افزایش تقاضا کمیاب شده است 
اما شاهد آن هستیم که برخی از سایت 
هــا و ربات ها بلیت هواپیما را خریده 
و در قالــب تور و پکیج با قیمتی بالاتر 
عرضه می کنند. این روزها بســیاری 
از مســافران بخش هوایی برای انجام 
ســفرهای خود باید حداقل از یک ماه 
قبل به فکر تهیه بلیت هواپیما باشــند 
چراکه با توجه به افزایش میزان تقاضا 
و همچنین عرضه قطره چکانی بلیت 
توســط برخی از آژانس ها و شرکت 
هــای هواپیمایی، شــاهد کمیاب و یا 
نایاب شــدن بلیت هواپیما هستیم. در 
این بین بســیاری از مسافران به سبب 
داشــتن ماموریت های روزانه و یا کار 
مهم مجبور به استفاده از هواپیما هستند 
اما در تهیه بلیت با مشــکلات زیادی 

روبرو می شوند.
عرضه بلیت هواپیما تنها به 

شرط رزرو هتل 
حســینی یکی از مســافران که 
معمــولا با توجه به شــغلی که دارد از 
بخش هوایی برای انجــام ماموریت 
خود اســتفاده مــی کند به باشــگاه 
خبرنگاران جوان گفت: اواخر ســال 
گذشته که ایرلاین ها حدود ۳۰ درصد 
بلیت خود را گران کردند، عرضه بلیت 
هواپیما برای چند هفته ای خوب بود و 
برای هر روزی یا هر مقصدی از جمله 
مشهد، بلیت هواپیما پیدا می شد اما از 
زمانی که دولت و ســازمان تعزیرات 
به این موضوع ورود کردند و افزایش 
۳۰ درصدی قیمت لغو شــد، ما شاهد 

کمیاب شدن بلیت هواپیما هستیم.
او ادامــه داد: حتی برای نوروز با 
توجه به آنکه پروازهــای فوق العاده 
هم در این بخش گذاشــته شد باز هم 
بســیاری از متقاضیان نتوانستند بلیت 
تهیه کنند.حسینی گفت: بعد از نوروز 
بازار بلیت هواپیما بسیار نامناسب شده 
است و عرضه بلیت توسط آژانس ها 
تنها در قالب تور و پکیج همراه با هتل 
انجام می شــود و مسافران نمی توانند 
بلیت با قیمت مناســب به ویژه برای 
مشهد پیدا کنند.همچنین خانم رحیمی 
یکی دیگر از مسافران که چند هفته ای 
به دنبال تهیه بلیت برای سفر به مشهد 
است گفت: اصلا بلیت با قیمتی کمتر 
از یک میلیــون و۵۰۰ هزار تومان پیدا 
نمی شــود و من به دلیل آنکه خانواده 
ام در مشــهد هستند باید ماهی یک بار 
به این شهر ســفر کنم اما الان حداقل 
یک ماهی است که بلیت با نرخ تعیین 

شده انجمن شرکت  های هواپیمایی در 
سایت ها و اپلیکیشن ها و حتی آژانس 

های مسافرتی پیدا نمی کنم.
افزایش تقاضا زمینه ســاز 

کمبود بلیت هواپیما شده است
در همیــن رابطه جعفــر یازرلو 
سخنگوی ســازمان هواپیمایی کشور 
با بیــان اینکه کمبود بلیــت هواپیما 
همواره در ســال های گذشته مطرح 
بوده و مربوط به شرایط کنونی نیست 
گفت: هم اکنون تقاضای بالای ســفر 
و رغبت بیشــتر به ســفرهای هوایی 
از جملــه دلایل این کمبود اســت.به 
گفته سخنگوی ســازمان هواپیمایی 
کشــور، علت بالا بودن تقاضا میل به 
ســفرهای هوایی به دلیل عدم افزایش 
قیمــت بلیت به دنبال اقدامات کنترلی 
توسط ســازمان هواپیمایی کشوری 
اســت، به همین دلیل سفر با هواپیما 
نــه تنها به دلیل صرفه جویی در زمان، 
ایمنی بســیار بالا و بعد مسافت بلکه 
به دلیــل مقرون به صرفــه بودن این 
مدل در مقایســه با ســایر مدل  های 
حمل و نقلی اســت که هموراه مورد 
اقبال عموم است.او می گوید: ناوگان 
هوایی به  دلیل  تحریم های تحمیلی با 
محدودیت مواجه اســت و همین امر 
منجر به عدم تناســب عرضه و تقاضا 
در این بخش شــده است به گونه ای 
که طبق کارشناسی های صورت گرفته 
برای پاســخ به نیازهای این بخش به 
تعداد ۵۵۰ فروند هواپیما نیاز است، در 
حالیکــه اکنون تنها حدود ۱۸۰ فروند 

هواپیمای فعال در کشور وجود دارد.
در خصوص بیان کمبود پروازها به 
آمار پروازهای نوروزی می توان اشاره 
کرد که علیرغم بیان مطالبی مشابه این 
امر که بلیت موجود نیست و پروازها در 
برخی مسیرها یافت نمی شود، اما در 
طول ایام نوروز امسال شاهد جابجایی 
حدود ســه میلیون نفری مســافران 
با هواپیما بودیم. او در پاســخ به بیان 
مطلبــی در خصوص این که گفته می 
شود بلیت ها تا ۱۰۰ درصد گران شده 
یا اینکه توسط آژانش های هواپیمایی 
تا ۳۰ درصد بدون مصوبه گران شــده 
است گفت: نرخ بلیت هواپیما کماکان 
براساس نرخ های مصوب سال ۱۴۰۰ 
بــه فروش می رســد و بدون تصمیم 
ســازمان هواپیمایی کشوری و ستاد 
تنظیم بازار، شــرکت های هواپیمایی 
اجازه فروش با قیمت بالاتر را ندارند 
و قیمت ها تابع قوانین و مقرارت است. 
البته نمی توان فشار ناشی از شاخص 
های تورمی و گران شــدن قطعات و 
دستمزد ها را نادیده گرفت. سخنگوی 
ســازمان هواپیمایی گفت: ســازمان 
هواپیمایی کشوری در انجام مسئولیت 
های خود همســو با فرمایشات مقام 
معظم رهبری و سیاســت های دولت 
گام برداشــته و تا زمان تصویب نرخ 
های تعیین شــده در ستاد تنظیم بازار 
نظارت خود را تشــدید کرده و معیار 

محاســبه را نرخ های ابلاغی براساس 
نرخنامه سال ۱۴۰۰ می داند. با تشدید 
نظارت ها در حدود اختیارات قانونی 
خود اقدام و از حداکثر ظرفیت ناوگان 
برای خدمتگزاری به مردم و مسافران 

هوایی استفاده خواهیم کرد.
براساس این گزارش پیش از این 
همواره اعلام می شــد که نرخ سازی 
بلیت توسط ربات ها و سایت ها زمینه 
ساز گرانی بلیت هواپیما می شود که در 
همین زمینه سازمان هواپیمایی ورود 
پیدا کرده و به شرکت های هواپیمایی 
دستور داد که در صورت گران فروشی 
بلیت ایرلاین توسط ربات ها مسئول 
آن خود ایرلاین ها هســتند و باید مانع 
از این تخلف شوند و نظارت ها در این 

بخش باید تشدید شود.
ورود ســازمان تعزیــرات 
حکومتی بــرای کنتــرل گران 

فروشی بلیت
بــه تازگــی  رئیــس ســازمان 
هواپیمایــی کشــوری در راســتای 
ســاماندهی فروش بلیت هواپیما، به 
ســازمان تعزیرات حکومتی نامه ای 
ارســال کرده اســت.محمد محمدی 
بخــش رئیــس ســازمان هواپیمایی 
کشوری در این نامه اعلام کرد: برخی 
از شــرکت های توزیع کننده بلیت در 
فضای مجــازی خــارج از نرخ های 
تعیین شده اقدام به فروش بلیت کرده 
که این اقدام تخلف محسوب می شود 
از ســوی دیگر طبق بررسی ها، عمده 
تخلفــات صورت گرفته بر اثر ســوء 
رفتار کانال ها و ســایت های فروش به 
صورت مجازی اســت.او افزود: چند 
نمونه از این ســایت های متخلف به 
مرجع قانونی رســیدگی به تخلفات 
معرفی شــده انــد اما مانــع از ادامه 
تخلفات بی شمار این سایت ها نبوده و 
تاکنون اقدامی صورت نگرفته هر کدام 
از ســایت ها به محض انسداد، با دامنه 
جدید)Domain( و در مدت زمانی 
بسیار کوتاه فعالیت خود را ادامه دادند.

 محمــدی بخش اعــلام کرد: 
هواپیمایی  ســازمان  برخوردهــای 
کشوری با متخلفان در چارچوب شرح 
وظایف و اختیارات آن بیشتر معطوف 
به جنبه های مخاطره انگیز ایمنی پرواز 
ها اســت. او گفــت: رعایت نکردن 
مقــررات نرخی در حوزه اختیار عمل 
آن مرجع اســت، بنابراین از سازمان 
تعزیرات حکومتی درخواســت شده 
بــا توجه به آئین نامــه اجرایی قانون 
حمایت از حقــوق مصرف کنندگان 
، بازرســی های لازم توســط سازمان 
حمایت از حقــوق مصرف کنندگان 
انجام شود. رئیس سازمان هواپیمایی 
کشــوری اظهار کرد: نظــارت های 
سازمان هواپیمایی همواره ادامه داشته 
و در صورت مشاهده هر گونه تخلف 
و گران فروشــی به سازمان تعزیرات 
معرفی شــده و اجــازه هیچ گونه کم 

فروشی و گران فروشی نمی دهیم.

مشکلات تهیه بلیت هواپیما همچنان ادامه دارد! 

آیا ایرلاین ها واقعا زیان ده 
هستند؟

 به گفته دبیر انجمن شرکت های هواپیمایی، اگرچه شرایط فعلی شرکت های هواپیمایی همه زیان ده هستند؛ اما از طرفی 
به دلیل تعهدات موجود، هر کسی که وارد این صنعت می شود هم نمی تواند به راحتی از آن خارج شود. اما سئوال اینجاست که 

اگر ایرلاین ها زیان ده هستند، چرا انقدر تقاضا برای فعالیت در این زمینه وجود دارد؟

گروه اقتصادی - نایب رییس 
اتحادیه فروشــندگان میوه و سبزی 
خاطر نشــان کرد: تورم میوه نسبت 
به سایر اقلام خوراکی کمتر است اما 
بــا افت توان خرید مصرف کنندگان 
رغبــت چندانی بــرای خرید میوه 
نوبرانه ازخود نشان نمی دهند و منتظر 

ربزش بیشتر قیمت ها هستند.
اســماعیل مرادیان از افت ۵۰ 
درصدی قیمت میوه های نوبرانه در 
میــدان اصلی میوه تره بــار خبر داد 

و افزود: تورم میوه نســبت به ســایر 
اقلام خوراکی کمتر اســت اما با افت 
توان خرید مصرف کنندگان رغبت 
چندانــی برای خرید میــوه نوبرانه 
ازخود نشان نمی دهند و منتظر ریزش 

بیشتر قیمت ها هستند.
به گفتــه وی؛ مردم توان خرید 
میوه کیلویــی ۳۰ تا ۵۰ هزار تومانی 
را دارند.این فعال صنفی با بیان اینکه 
هفته گذشته زردآلود ۱۵۰ هزار تومان 
در میــدان خرید و فروش می شــد، 

گفت: از ابتــدای هفته جاری قیمت 
زردآلو افت کــرد و به کیلویی 9۰ تا 
۱۰۰ هزار تومان رسید؛ به نظر می رسد 
با عرضه میوه های سر درختی از هفته 
آینده قیمت زردآلو و سایر نوبرانه ها 
افت بیشتری کند.مرادیان با اشاره به 
نرخ انــواع میوه نوبرانه، گفت: توت 

فرنگــی کیلویــی ۵۰ تــا ۱۳۰ هزار 
تومان، گوجه ســبز کیلویی ۲۰ تا ۸۰ 
هزار تومان، هلو ۲۰ تا ۷۰ هزار تومان 
خرید و فروش می شــود. وی قیمت 
پرتقال باکیفیت در میدان اصلی میوه 
و تره بــار را کیلویــی ۳۲ هزار تومان 
اعلام کرد و افــزود: قیمت هندوانه 

در یــک هفته اخیر از کیلویی ۴ هزار 
تومان به کیلویی ۸ هزار تومان رسید؛ 
کاهش عرضه  افزایش نرخ هنداونه 
را به همره آورد. نایب رییس اتحادیه 
فروشــندگان میوه و سبزی ادامه داد: 
کاهــو، کلم ســفید و قرمــز و فلفل 
دلمــه ای رنگی به روســیه و عراق 

صادر می شــود و از هفته گذشــته تا 
بــه امروز قیمت انــواع کلم افزایش 
۵۰ درصــدی را تجربه کرد.مرادیان 
با اشــاره به نرخ انواع صیفی جات، 
گفت: هویج کیلویــی ۵ تا ۱۰ هزار 
تومان، کدو کیلویــی ۱۰ تا ۱۸ هزار 
تومان، بادنجان کیلویی ۱۰ تا ۲۵ هزار 

تومان، فلفل دلمه ای کیلویی ۱۵ تا ۳۵ 
هزار تومان، کرفس کیلویی ۳۰ تا ۳۵ 
هزار تومان، سبزی کیلویی ۱۰ تا ۱۸ 
هــزار تومان، پیــاز کیلویی ۱۰ تا ۱۵ 
هزار تومان،  گوجه کیلویی ۱۰ تا ۲۰ 

هزار تومان خرید و فروش می شود.
وی فروش سیب زمینی زیر ۱۰ 
هزار تومان را برای کشاورزان بدون 
سود دانست و افزود: سیب زمینی در 
میدان از کیلویی ۱۰ تا ۱۷ هزار تومان 
موجود است؛ هفته پیش سیب زمینی 

گرگان و بندر عباس وارد میدان شد 
کــه کیفیت این محصولات بســیار 
بالاست.این فعال صنفی از کاهش ۱۰ 
درصدی قیمت موز خبر داد و افزود: 
قیمت موز ۲ هفته پیش به کیلویی 9۰ 
تا ۱۰۰ هزار تومان رسید؛ اما هم اکنون 
قیمت موز در میدان کیلویی ۷۵ هزار 
تومان شده است متاسفانه نظارت در 
بازار موز کم اســت و ایــن بازار در 
دســت عده ای خاص است که این 
بازار را به میل خود مدیریت می کنند.

نایب رییس اتحادیه فروشندگان میوه و سبزی:

مردم توان خرید میوه نوبرانه را ندارند

: نــاوگان هوایی بــه  دلیل  تحریم های تحمیلی با محدودیت مواجه اســت و همین امر منجر 
به عدم تناســب عرضه و تقاضا در این بخش شــده اســت به گونه ای که طبق کارشناسی 
هــای صورت گرفته برای پاســخ به نیازهای این بخش به تعــداد ۵۵۰ فروند هواپیما نیاز 
اســت، در حالیکــه اکنون تنها حــدود ۱۸۰ فروند هواپیمــای فعال در کشــور وجود دارد.

آیا مصوبات اجاره بها اجرایی می شود؟


